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Píseň  373, 1.sl                                                   15.5.2021jm  

Ž117 Chvalte Hospodina všickni národové, velebtež ho všickni lidé.  Neboť jest rozšířeno nad námi milosrdenství jeho, 

a pravda Hospodinova na věky. Halelujah. 

Píseň 646  

Bože, smíme tě nazývat Otcem. Smíme považovat Krista za svého bratra. Smíme počítat s tvojí přítomností ve světě. 

Prosíme, buď v tomto svět přítomen. Prosíme a myslíme na všechno, co nás potkalo. Na setkání s lidmi, některá 

nebyla příjemná. Ale některá ano. Také myslíme na to, co nás trápí a co trápí lidi, které máme rádi. Některá trápení 

se vyřešila jakoby sama, někdy nám pomohl nějaký člověk, někdy jsme na to přišli my sami. Za to všechno ti 

děkujeme a věříme, že jsi nás měl na mysli a nabízel řešení. Dost toho se nevyřešilo ještě nijak a my tě pokorně 

prosíme, abys nás měl pořád na mysli, odvažujeme se prosit, abys i naše malé záležitosti považoval za hodné tvé 

pozornosti. Radujeme se z toho, že tomu smíme věřit. Naše radost je veliká proto, že vše, nač nestačíme, co je příliš 

velké a příliš světové a příliš věčné, ty máš také pod kontrolou a protože jsi Bůh milosrdný, nemusí nás nic svírat. 

Chvála buď tobě, Bože Otče, Kriste, Pane náš, Duchu svatý, dárce radosti. Amen.  

1.čtení  Žalm 1   
 Blaze muži, který se neřídí radami svévolníků, který nestojí na cestě hříšných, který nesedává s posměvači, nýbrž si 
oblíbil Hospodinův zákon, nad jeho zákonem rozjímá ve dne i v noci. Je jako strom zasazený u tekoucí vody, který 
dává své ovoce v pravý čas, jemuž listí neuvadá. Vše, co podnikne, se zdaří. Se svévolníky je tomu jinak: jsou jak plevy 
hnané větrem. Na soudu svévolní neobstojí, ani hříšní v shromáždění spravedlivých. Hospodin zná cestu 
spravedlivých, ale cesta svévolníků vede do záhuby. 

Píseň 67                                   

2.čtení  Mk16,9-20  
Když Ježíš ráno prvního dne po sobotě vstal, zjevil se nejprve Marii z Magdaly, z níž kdysi vyhnal sedm 

démonů. Ona to šla oznámit těm, kteří bývali s ním a nyní truchlili a plakali. Ti, když uslyšeli, že žije a že se jí ukázal, 
nevěřili. Potom se zjevil v jiné podobě dvěma z nich cestou, když šli na venkov. Ti to šli oznámit ostatním; ale ani těm 
nevěřili. Konečně se zjevil samým jedenácti, když byli u stolu; káral jejich nevěru a tvrdost srdce, poněvadž nevěřili 
těm, kteří ho viděli vzkříšeného. 

A řekl jim: „Jděte do celého světa a kažte evangelium všemu stvoření. Kdo uvěří a přijme křest, bude spasen; 
kdo však neuvěří, bude odsouzen. Ty, kdo uvěří, budou provázet tato znamení: Ve jménu mém budou vyhánět 
démony a mluvit novými jazyky; budou brát hady do ruky, a vypijí-li něco smrtícího, nic se jim nestane; na choré 
budou vzkládat ruce a uzdraví je.“ 

Když jim to Pán řekl, byl vzat vzhůru do nebe a usedl po pravici Boží. Oni pak vyšli, všude kázali; a Pán s nimi 
působil a jejich slovo potvrzoval znameními. 

 

Milí bratři a sestry,  

Ve starých mapách, v době, kdy ještě části země nebyly prozkoumané, bylo napsáno na těch neprozkoumaných 
oblastech: Zde jsou lvi. S tímto Markovým závěrem tak trochu vstupujeme také na území neznámé, i když tam nejsou 
lvi, ale démoni, hadi a jedy. Není totiž úplně jasné, jak se do evangelia tento závěr dostal. Shrnuje zprávy o vzkříšení a 
nanebevzetí Kristově, které si autor našel v jiných spisech. Je to potvrzeno tím, že v nejstarších rukopisech Markova 
evangelia takový závěr chybí. Evangelium končí tím, že ženy, které přišly k prázdnému hroby, v hrůze utekly a nikomu 
nic neřekly, protože se bály.  Proč to evangelista Marek takhle nechal, to je ta oblast neznámá, trápí to vykladače po 
staletí. Snad udělal strohý konec jako je strohé celé evangelium. Rozhodně neměl před očima cosi jako Nový zákon, 
abychom si mohli myslet – chtěl, abychom si to přečetli jinde. Nový zákon ještě neexistoval, tak to takhle rozhodně 
myslet nemohl. Ovšem s jistotou můžeme říci, že psal pro obec křesťanů, kde byla zvěst o vzkříšeném živá, kvůli té 
zvěsti obec křesťanů vznikla. Marek popsal jen to, co vzkříšení předcházelo. To bylo taky důležité, ale to, že Ježíš je 
živ a mezi námi, to je teprve důležité. Z toho plyne, že rozhlašování té zvěsti je na těch, kdo o ní vědí. Čili – když ženy 
nic neřekly, je to na nás.  
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Přesto už poměrně krátce na to, co Marek vyslal do světa svoje svědectví, se to jeho čtenářům zdálo přece jen příliš 
strohé, a tak zřejmě nějaký z jeho žáků dopsal tento závěr. Udělal jakýsi sumář jiných zpráv, do kterého zařadil 
Ježíšova slova. První část je koncipovaná podle vzoru třikrát a dost. Poprvé se Ježíš zjevil Marii Magdaléně, což má 
nejlépe zpracováno evangelista Jan, zde se dozvíme, že to šla říct ostatním, ale oni jí nevěřili. Druhé zjevení je dvěma 
učedníkům na cestě na venkov, v tom poznáváme Lukášovu cestu do Emauz, a ostatní jim znova nevěřili. Potřetí už je 
to zjevení všem učedníkům společně, a to když byli u stolu.  

A toto je motiv, který bychom neměli přehlédnout – společně a u stolu. Zde nám sumář pomůže pochopit, kam 
směřují ty mnohé poznámky o tom, jak často vzkříšený Kristus jí. Je to významně často. Totiž společné jídlo v tomto 
kontextu odkazuje bezpochyby na večeři Páně. Sice by čtenář mohl myslet, že toto zjevení Páně nekončí opět slovy 
„ale nevěřili“ proto, že když ho viděli, tak už nepotřebovali věřit, avšak toto rozhodně není smyslem sdělení. Hlavní 
smysl spočívá v tom, že byli spolu a spolu jedli a tehdy ho poznali. Tady nám nějaký (nebo nějaká) bratr (sestra) 
z první církve prozrazuje, že ve společném jídle, tedy v tom, čemu my říkáme večeře Páně, je možné setkat se 
s Kristem, ba co víc, poznat tělo Kristovo. Neboť církev je tělo Kristovo. Kdyby vám to zaznělo jako příliš opovážlivé, 
připomínám třeba verš z 1Kor12,27 Vy jste tělo Kristovo, a každý z vás je jedním z jeho údů.  Když shromáždění 
kolem stolu poznávají Krista, také slyší jeho hlas, a to první, co od něho slyší, je kárání. Autor nám prozrazuje něco 
z liturgie první církve, kolem večeře Páně měli vyznání vin, stejně jako to máme my. Kristus je kárá pro nevíru a 
tvrdost srdce.  

A dále slyšíme, že setkání s Bohem znamená pro člověka většinou nějakou práci. Jděte do celého světa a kažte 
evangelium všemu stvoření. Tedy vyslání, pobídka k pohybu. Mohlo by nám to připomenout, že ve všech vyprávěních 
o vzkříšení Krista se neustále chodí. Někdy nejdřív špatným směrem, ale ono to občas trvá, než ten správný 
objevíme. Rozhodně je to výzva, aby se církev nestarala sama o sebe, ale aby vyřizovala dobré zprávy v celém světě. 
Nemáme ambice na celý svět, ale bylo by fajn, kdybychom o té dobré zprávě dokázali svědčit aspoň na té malé části 
světa, na kterou dosáhneme.  

Naštěstí tam nestojí nic o tom, že bychom měli na starost i to, jak tu dobrou zprávu svět přijme, to si nechává na 
starost Kristus. Na nás ovšem je, abychom ji vyřizovali tak, aby tomu svět rozuměl, nebo aby z toho něco měl. K tomu 
druhému mě přivádí poznámka, že máme kázat evangelium všemu stvoření. To je v křesťanské zvěsti velmi 
neobvyklé, a nutně se to musí stát obvyklým. Možná vás napadlo, že svatý František kázal ptáčkům, ale prý jim kázal 
proto, že ho lidi neposlouchali, ale to bude možná pomluva. Jde o to, aby z té dobré zvěsti mělo něco celé stvoření. 
Ptáci se nám spíše vykašlou na naše kázání, asi by však ocenili, kdyby měli kde hnízdit a co do zobáčku. Stejně tak 
ryby by asi byly radši, kdyby měly k snědku něco jiného než igelitové pytlíky. A tak dále. To, že je na čase takhle kázat 
evangelium všemu stvoření v naší době, je dosti jasné.  

Dosti tvrdě znějící věta Kdo uvěří a přijme křest, bude spasen; kdo však neuvěří, bude odsouzen, upomíná na mnohá 
místa v Janově evangeliu. Nezapomeňme, že čteme sumář, je to vše řečeno ve zkratce. Udělat z toho závěr, že kdo 
není pokřtěn, přijde do pekla, by bylo dosti chybné. Podívejme se na tu větu osobně, každý sám za sebe a ne jako by 
to bylo pro nějaké druhé. Spasen – odsouzen. Spasen z čeho, odsouzen k čemu. Z bídy beznaděje, ze zacyklení do vin 
a křivd, z hrůzy věčné smrti, ze samoty před nekonečným vesmírem, třeba z toho. A odsouzen taky třeba k tomu. 
Čteno osobně, tady člověk objeví velmi stručný návod, jak se dostat z toho sevření, které každého dostihne, i kdyby 
před tím zavíral oči sebepevněji.  

Potom ta znamení, která jsou také v sumáři, tentokrát jakoby za tím byla kniha Skutků. Neumíme snad vyhánět 
démony? Třeba démony zoufalství nebo samoty? To bychom snad někdy mohli umět. Umíme mluvit novými jazyky? 
To bude asi otázka týkající se také toho, jestli umíme zvěstovat evangelium srozumitelně. Zdá se mi, že někdy, když 
se dva lidé spolu domluví v jazyce, kterým mluví od narození, to je, jakoby objevili novou řeč. V naší tolik rozdělené 
době je to přímo téma dne, mluvit novými jazyky. A řekneme-li někomu: Odpouštím ti, to je, jako bychom na něj 
promluvili novou řečí, protože po temné době viny můžeme začít nanovo. 

A pak ty jedovaté záležitosti – dokážeme být imunní vůči jedu našeptávání – kup si, kup si ještě, vyhoď to a kup si 
zas? Nebo bav se až do úplného umrtvení? Nebo všechno je špatné, vláda je špatná a byla a bude špatná a bude hůř? 
Nebo přijdou, už sem jdou, všechno nám vezmou a nebudou pracovat, a taky nás zabijou?  
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Zacházení s jedovatými hady je v naší době především zacházení s tím množstvím informací, a dokázat to znamená: 
nebýt líní o tom přemýšlet. Nenechat se ovládnout nějakou poplašnou zprávou, která třeba přijde do emailu, a 
kterou dost pravděpodobně někdo někde vyrobil. Že takový druh zpráv je cosi jako jedovatý had mě napadlo, když 
mi kamarádka vyprávěla, jak nastoupila do tramvaje a tam si nějaký člověk stále dokola opakoval „Bude válka“. Bylo 
to v těch dnech, kdy všechny informační kanály byly plné kauzy Vrbětice, a kamarádka říkala, že i když ten člověk 
zjevně nebyl normální, tak to působilo děsivě. Chci tím říct, že nějaké kejkle s jedovatými hady jsou proti tomuhle nic. 
Všichni známe, jak cosi jako jed z děsivé zprávy se rozlézá v našich myslích a stojí to značné úsilí, abychom se z toho 
nerozsypávali, nemysleli na to celé dny atd. Není to tedy dobrá zpráva, že tento sumář Kristových slov nám sděluje, 
že dokážeme být proti tomu imunní? Jsou jistě v našem světě mnohé jevy nebo země, ze kterých jde skutečně 
jedovatý strach a tak na nás ještě čeká dost zkoušek, kdy se s tím jedovatým smradem strachu budeme učit zacházet.  

Poslední znamení - vzkládat ruce na nemocné je sice praxí některých církví, ale myslím, že v tom máme dost jasno. 
Léčebné postupy musíme nechat na odbornících, ovšem vzkládání rukou je svrchovaně důležité. Naše ruce se někdy 
potkají, podrží, že někoho zvedneme a nějakou dobu třeba držíme, myšleno obrazně, někdy i neobrazně. Tím, jak 
známo, je možno k léčebnému postupu přispět velikou měrou.  

A pak už přijde pasáž o odchodu Kristově. K tomu patřil svátek minulý čtvrtek, dnes svátek už trochu přehlédnutý, tak 
si to připomeneme alespoň teď. Kristus tady není, odešel, a my se těšíme, až tady bude. Taky takový sumář. Ale 
opravdu tady není? To bych popřela to, co už bylo řečeno, o rozpoznávání jeho přítomnosti ve světě. Odešel, aby 
mohl být všude. Jinak, než bychom si mohli potvrdit smysly, ale můžeme si to potvrdit ve víře. Kdyby neodešel, nebyl 
by všude. A tak to je výhoda, že je všude a kdykoli. Ale při tom ne tak, jak abychom ho mohli kontrolovat a 
manipulovat s ním. Sedí na pravici Boží, na pravo od krále seděl jeho hlavní pobočník, tak nějak to bude.  

Poslední potvrzení, že to udělali, jak jim Kristus řekl a On byl s nimi a jejich slovo potvrzoval znameními, nemusíme 
brát tak, že to bylo a už není. Církev je přece tělo Kristovo. A my nevíme, kdo všechno tam patří, to ví jen on. Někteří 
asi nejsou členy žádné registrované církve. My ano, takže slyšíváme, že slova Jeho poslání a povzbuzení patří i nám. 
Když sám Ježíš potvrzuje, že vyřizování jeho slova budeme umět doprovázet znameními, můžeme si z toho vzít 
ujištění, že podpoří i naše snahy.  

Pane Kriste, prosíme tě, pomoz nám, abychom byli tvými učedníky, kteří žijí s nadějí a z naděje. Vyznáváme, že to 
bývá těžké. Věříme, že nám pomáháš. A. 

  varhany  

Pane Ježíši Kriste, 

Po tvé přítomnosti toužíme. Prosíme, buď přítomen ve světě. Ty, který jsi na pravici Otce, ty buď s námi. Buď se 

všemi, kdo tě volají. Buď i s těmi, kteří nevědí, že tě mohou volat. Prosíme za ně za všechny, které známe. Za ty, o 

kterých jsme jenom slyšeli. Prosíme za lidi v Izraeli a Palestině, protože tam opět po sobě střílí. Prosíme za lidi v Indii, 

kde je nyní nákaza tak mocná. Prosíme za naši zemi, která se zdá být opět silněji ohrožovaná. Prosíme za celou 

Evropu, kde žijeme, kde máme známé, kde je náš domov. Prosíme za naše bratry a sestry v církvích. Prosíme za naše 

bratry a sestry v tomto sboru. Prosíme, smiluj se nad námi.  

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé.  Přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi.   Chléb 

náš vezdejší dej nám dnes.   A odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům.    A neuveď nás v 

pokušení, ale zbav nás od zlého.   Neboť tvé jest království i moc i sláva na věky. Amen 

Iz 51,7-8 „Slyšte mě, kdo znáte spravedlnost, lide, v jehož srdci je můj zákon. Nebojte se lidských pomluv, 
neděste se jejich hanobení! Moli je sežerou jako roucho, larvy je sežerou jako vlnu, ale má spravedlnost 
bude tu věčně a moje spása po všechna pokolení.“  

Požehnej tobě Hospodin a ostříhej tebe. Osvěť Hospodin tvář svou nad tebou a buď milostiv tobě. Obrať Hospodin 
tvář svou k tobě a dej tobě pokoj.  

Píseň 162 
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